
NEDERLANDS HUISARTSEN GENOOTSCHAP 

OVERZICHT WERKZAAMHEDEN N.H.G. 
VAN CONGRES 1960 TOT CONGRES 1961 

Dit overiicht, dat een verslag wil zijn van de werkzaam
heden vall het Genootschap en zijn organen, betreft de pe
riode 15 november 1960 tot 15 november 1961. 

Het Genootschap betreurde dit jaar het overlijden van de 
leden A. A. S. Zijlmans te Bladel, Dr H. Riimke te 's-Gra
venhage en J. A. P. Hille Ris Lambers te Bilthoven. 

Leden. Het gewone lidmaatschap werd door 47 leden be
eindigd en het buitengewoon lidmaatschap door twee. Laatst
g'enoemde lidmaatschappen betroffen evenwel artsen, die de 
huisartsenpraktijk gingen uitoefenen en zich aanmeldden als 
gewoon lid van 'het N.H.G. Tot het Genootschap traden toe 
81 gewone en 17 buitengewone leden. Van de 47 leden, die 
het gewone lidmaatschap opzegden, traden er zes toe als bui
tengewoon lid en behielden 17 hun aoonnement op "huisarts 
en wetenschap". Ook ditmaal wert:! getracht na te gaan welke 
redenen er toe hebben gdeid, dat in 41 gevallen voor het 
gewone lidmaatschap werd bedankt. De verkregen gegevens 
laten zic'h als voigt rangschikken: neerleggen van de huis
artsenpraktijk 12; tijdgebrek 9; teleurgesteld in centrum-ac
tiviteit 4; te hoge contributie 3; teleurgesteld in N.H.G. 1; 
vertrek naar het buitenland 1; andere persoonlijke redenen 
5; onbekend 6. 

Op 15 november 1961 bedroeg het ledental van het Ge
nootschap 909, te weten 848 gewone leden, 58 buitengewone 
led en, 1 lid van verdienste en 2 corresponderende leden. 

Promo ties. Ofsc'hoon in het vorige jaarverslag het vermoe
den werd uitgesproken, dat een niet onbelangrijk aantal 
N.H.G.-Ieclen Ibezig was een proefschrift te bewerken, bereikte 
het N.H.G.-bestuur dit jaar slechts een aankondiging van een 
pmmotie. Dit betrof de promotie van het bestuurslid Dr M. 
G. van NieuweIJ!huijzen te Hoensbroek over "Persoon en mi
lieu vall de ulcus d uodenilij der". Zij n disserta tie werd na be
studering ter heschikking gesteld van de N.H.G.-bibliotheek. 
Het wordt op prijs gesteld, indien N.H.G.-Ieden die promove
I'en, eenexemplaar van 'hun proefschrift aan het bestuur toe
zenden. 

Een huishoudelijk reglement kwam ook dit jaar nog niet 
tot stand. Wei laat het zich aanzien, dat in het komende ge
IJ!ootschapsjaar de tekst van het huishoudelijk reglement aan 
het ledencongreskan worden voorgelegd, daar thans nog 
slechts enige punten van het concept-reglement om een de
finitieve redactie vragen nadat hierover de nodige adviezen 
zullen zijn ingewonnen. 

Bet ledencongres 1960 werd op 26 november te Utrecht 
gehouden. Voor 'het verslag van dit vijfde congres moge ver
wezen worden naar het maandblad van het Genootschap, 
(1960) huisarts en wetenschap 3, 465. Tijdens het congres 
aanvaardde Dr F. J. A. Huygen het voorzitterschap van het 
N.H.G., nadat Dr H. H. W. Hogerzeil, die sinds de oprich
ting van het Genootschap in 1956 met zulk een bekwame 
hand de eerste schreden van het N.H.G. had geleid, de wens 
te kennen had gegeven het presidium neer te leggen. Dat de 
sc'heidende voorzitter onder grote bijval benoemd werd tot 
lid van verdienste, was wei het beste bewijs voar de waarde
ring, die in onze kringen bestaaJt voor het baanbrekende werk, 
dat Hogerzeil voor de Nederlandse huisarts in het algemeen 
en voor het N.H.G. in het bijwnder heeft verricht. 

Een hoogtepunt gedurende het verslagjaar wero gevormd 
door de door de Commissie NaschoEng in samenwerking met 
het Dr Veeger Instituut en de r.k. Universiteit te Nijmegen 
goorganiseerde huisartsencursus in de serie "Bijdragen tot de 
huisartsgeneeskunst". Deze cursus, getiteld: "Maatschap
pelijke facetten van gezondheid en ziekte" vond te Nijmegen 
plaats van 27-29 april 1961. Ais sprekers werkten naast Ne
derlandse experts ,en huisartsen ook enige bekende buiten
laIJIdse deskundigen mede, zoals Miss Jane E. Paterson, Dr 
Ridhard Scott en Prof. Dr Thure von U exkiill. De cursus, die 

door eell 200-tal deelnemers werd bijgewoond, was van bij
wnder allure. Dat de behandelde onderwerpen ook de be
langstelling van de overheid genoten, bleek niet aileen uit het 
{eit dat het openingswoord werd gesproken door de minister 
van Maatschappelijk Werk en het slotwoord door de minister 
van Sociale Zaken en Volksgezondheid, doch eveneens uit de 
aanwezigheid van tal van autoriteiten. In "huisarts en weten
schap" werd onlangs cen begin gemaakt met de publikatie 
der gehouden voordrachten. In verband met de vele gunstige 
reacties 0]) de cursus, die uit het buitenland werden ontvangen, 
wordt momenteel onderzocht in hoeverre het mogelijk is deze 
voordraclrten ook in het Engels en/of Duits te publiceren. 

De centra en lokale studiegroepen. In 1961 werd getracht 
een beter inzicht te verwerven in de activiteiten der centra 
door gebruik te maken van een vragenformulier ter opstelling 
van het centrum-jaarverslag. Een dergelijk forrnulier biedt de 
voordelell, dat het invullen er van voor vele centrum-secreta
rissen gemakkelijker en minder tijdrovend is dan het samen
stellen van een geschreven verslag en dat een zekere mate 
van vergelijkbaarhe'id tussen de activiteiten van de verschil
lende centra wordt verkregen. Een nadeel van het gebruik 
van het formulier is, dat daardoor minder jaarverslagen voor 
publikatie in "huisarts en wetenschap" in aanmerking komen. 
Gedurende het verslagjaar werden twaalf centrumjaarversla
gen over 1960 ontvangen, waarvan twee door gebruikmaking 
van 'het formulier. Over 1961 rapporteerden niet minder dan 
zeventien van de bestaande 24 centra over hun werkzaamhe
den, waarvan zestien door middel van het vragenformulier. 
Slechtsdrie oentra rapporteerden noch over 1960,. noch over 
1961. 

In N.H.G.-verband zijn thans 24 medisch-psychologische 
studiegroepen werkzaam, die aile worden geadviseerd door 
een psychiater. Daarnaast bestaan lokale studiegroepen, die 
veelal onderwerpen van meer somatische aard bespreken. 

De bijeenkomsten van een geheel centrum worden gemid
deld door slechts ongeveer 25 procent van de aangesloten le
den bezocht, terwij'i dit percentage voor de bijeenkomsten der 
studregroepen veelal tot 80 oploopt. Dit vormt wei een dui
delijke illustratie van de vee I gehoorde klacht uit de centra, 
dat de ieden geografisch te zeer verspreid wonen. Het is dan 
ook wei wenselijk, da:t de vorrning van zo vee I mogelijk klei
nere studie- of discussiegroepen in een centrum wordt gestimu
leerd, daar de zelfwerkzaamheid in kleine groepen vaak beter 
is dan die in grotere groepen. 

Het centrum Apeldoorn heeft dit jaar in samenwerking 
met de plaatselijke Maatschappij-afdeling een artsencursus ge
'houden over de "Prdblematiek van de zelfmoord". Voor deze 
cursus bleek een buitengewoon grote belangstelling te be
staan. In de rubriek "Uit de centra" verschenen regelmatig 
publikaties over de diverse centrum-activiteiten. 

De door de groep Alphen aan den Rijn opgestelde "hoofd
pijnstatus" wero aile Nederlandse huisartsen to'egezonden. 

Wat hetreft de individuele wetenschappelijke onderzoekin
gen 'kan worden geconstateerd, dat deze in feite groter in 
aantal zijn, dan op het N.H.G.-bureau bekend is. 

Helaas werd dit jaar geen landelijke bijeenkomst gehouden 
van 'het N.H.G.-bestuur met de adviescommissies, landelijke 
studiegroepen en vertegenwoordigers der centra. Getracht zal 
worden een dergelijke bijeenkomst te houden in het begin van 
1962. 

De nieuwe in het verslagjaar ingestelde Contact Commissie 
voor de Centra zal nagaan op welke wijzeeen gewenste stimu
lering van de centrum-activiteiten kan worden verwezenlijkt. 
Het is buiten twijfel, dat de mogelijkheid om van elkanders 
werkzaamheden kennis te kunnen nemen, een bevruchtend ef
fect 'heeft. Om dit te bereiken is het van belang, dat in elk 
centrum cen lid als rapporteur wordt aangewezen, die regel
matig een schriftelijk verslag van de gehouden bijeenkomsten 
toezendt aan het N.H.G.-secretariaat. Deze verslagen zullen 
niet aileen het werk van de C.C.C. vergemakkelijken, doch 
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zullen door eventuele publikatie in "huisarts en wetenschap" 
ook direct onder de aandacht kunnen komen van andere cen
trumhesturen. 

In enige centra blijkt een duidelijke behoefte te bestaan 
aan een betere kennis van de gesprekstechniek. Het N.H.G.
bestuur onderzoekt momenteel hoe met behulp van een des
kundige op dit gebied aan deze wens kan worden voldaan. 

Studiegroep Praktijkvoering. De tentoonstelling op het con
gres {960 gaf een uitbreiding van de in 1959 getoonde prak
tijkruimte van de niet-apotheekhoudende arts te zien met de 
inrichting van de spreekkamer. Hiernaast waren tekeningen 
en een maquette te zien van de praktijkruimte van de apo
theekhoudende huisarts, gemaakt door de subgroep Praktijk
ruim'te apotheekhouderrde huisarts. De tentoonstelling als ge
heel bleek, vooral door de korte tijd beschikbaar voor bezich
tiging, ook tijdens dit congres niet geheel aan haar doel te 
beantwoorden, al was door plaatsing in "Tivoli" reeds veel 
gewonnen. Het bestuur heeft naar wegen gezocht waarop de 
terrtoonstelling in de korte beschikbare tijd meer zou kunnen 
gaan spreken. Hierbij is onder meer het plan naar voren ge
komen bestaande werkruimten in verschillende praktijken te 
fotograferen. Deze plannen zijn in de loop van het jaar ver
der uitgewerkt en worden op de tentoonstelling 1961 gereali
seerd. Op de ledenvergadering van de studiegroep in februari 
1961 nam de tentoonsteHing op het congres 1960 de grootste 
plaats in. Vooral de nieuwe aanwinst, de ontwerp-indeling 
van de werkruimte voor apotheekhoudende huisartsen werd 
druk hesproken. Hoewel er verschil van mening bleek te be
staan over een aantal min of meer belangrijke punten, werd 
het niet mogelijk geacht in dit stadium wijzigingen in het be
staande on twerp aan te brengen. Het ontwerp werd in (1961) 
huisarts en wetenschap 4, 45 uitvoerig toegelicht. In de loop 
van het jaar bleek voor het ontwerp grote belangstelling te 
bestaan van collegae met nieuwbouw- of verbouwingsplannen. 

De subgroep Praktijktas (Alkmaar) kwam met zijn ont
werp gereed. Mede cloordat coordinatie met de subgroep In
strumentarium noodzakelijk bleek, kon nog niet tot uitwer
king en publikatie van dit rapport worden overgegaan. In 
(1961) huisarts en wetenschap 4, 155 verscheen een stuk van 
Dr R. S. ten Cate, lid van de stuci'iegroep, getiteld: "Enkele 
gedachten over de veihouding spreekkamer-onderzoekkamer
behandelkamer. " 

De financiele administratie is een flink stuk gevorderd. Uit
gebreide beschrijvingen van het eigen systeem kwamen binnen 
van tien led en van de studiegroep. Hoewel het ook hier moei
lijk zal zijn om tot een ieder bevredigende oplossing te komen, 
verwacht het bestuur toch in de eerste helft van 1962 een 
rapport te kunnen publiceren. 

De zwangerschapskaart kwam in definitieve vorm gereed. 
In (1961) huisarts en wetenschap 4, 288 verscheen de toe
lichting op het definitieve ontwerp. Tot 15 oktober 1961 wer
den 32.950 zwangerschapskaarten verkocht. 

De werkkaart werd ook dit jaar door een toenemend aan
tal artsen gebruikt. In (1961) huisarts en wetenschap 4 290 
verscheen een artikel van Dr G. ]. Bos over het gebruik van 
de werkkaart. Het totaal aantal verkochte werkkaarten be
droeg op 15 oktoher 1961, 948.662, waarvan 574.837 aan 
N.H.G.-Iedcn en 373.825 aan niet-Ieden. Het totaal aantal 
afgeleverde kaarten werd gevormd door 844.882 hoofdkaar
ten en 103.780 vervolgkaarten. 

Van de brochure over de werkkaart verscheen in oktober 
1961 de derde druk onder de titel: "De werkkaart en de 
zwangerschapskaart", waarin tevens de tweede druk van de 
publika:tie van de studiegroep over het opbergen van specia
listenbrieven werd opgenomen. 

Bestuur en adviseurs bleven in 1961 ongewijzigd. Coli ega 
]. Hartog nam het voorzitterschap over van coli ega E. M. 
Jansen, toen deze in het bestuur van het N.H.G. werd be
noernd. Laatstgenoemde hleef lid van het bestuur van de stu
diegroep, waardoor een welkome verbindingsschakel tussen 
studiegroep en N.H.G.-bestuur is gevormd. 

De plannen voor 1962 bestaan in het afmaken van de 10-
pende zaken (rapporten instrumentarium, praktijktas, labora
torium, financiele administratie), voorbereidingen voor de 
tentoonstelling 1962 en het onderzoeken van de mogelijkheden 
tot het instellen van een "N.H.G.-certificaat" ter beoordeIing 
van in de handel verkrijgbaar medisch instrumentarium. Met 

dit laatste onderwerp is reeds een allereerste begin gemaakt. 

Studiegroep Obstetrieen Gynaecologie. Het uitwerken van 
de verzamelde gegevens van het jaaronderzoek 1958 "Ver
loskunde door de huisarts" vordert gestaag. Het is een om
vangrijk werk, dat evenwel dank zij de vasthoudendheid van 
de werkgroep, hierin trouw terzijde gestaan door het Neder
lands Instituut voor Praeventieve Geneeskunde te Leiden, 
goede vooruitgang maakt. De samenwerking met het N.I.P.G. 
is uitstekend. Enkele voodopige verslagen zijn nu ter perse, 
onder andere een statistiek over de forcipale extracties en een 
over kraamvrouwen naar maatschappelijke groepering. Hoewel 
de hoeveelheid werk, die nog moet worden verzet, zeer groot 
is, wordt e~' naar gestreefd het resultaat van dit landelijke 
onderzoek eind 1962 persklaar te hebben. 

De stand van zaken bij het abortus-onderzoek 1960 is thans 
zo, dat de codering van de ingekomen formulieren ·voltooid 
is. Helaas blijken enige deelnemers nog een aantal formulieren 
te bezittcn, dat niet werd ingezonden. Met behulp van he't 
N.I.P.G. te Leiden kunnen thans de gegevens worden bewerkt. 
Tijdens het verslagjaar kon nog geen enkel resultaat worden 
medegedeeld. Daar het aantal vragen, dat dit onderzoek op
werpt, uiteraard veel geringer is dan dat bij het verloskunde
onderzoek, bestaat de verwachting, dat eind 1962 ook van dit 
jaaronderzoek verslag kan worden gedaan. 

Het bestuur van de studiegroep zal het komende jaar na
gaan of het verzamelde enquetemateriaal betreffende de voor
schriften van de verschillende kraamcentra, tot eenheid is te 
brerrgen. Wei is gebleken, dat de voorschriften, door Kruis
verenigingen aan zwangeren verstrekt, zeer uiteen lopen. 

Helaas bleek geen der leden van de studiegroep gelegerrheid 
te hebben cot het verrichten van literatuurstudie inzake een 
bestrijdingsmiddel tegen fluor albus. Een onderzoek over dit 
onderwerp kon dan ook niet worden aangevangen en het ver
zoek daartoe werd aan de C.W.O. teruggegeven. 

Momenteel is geen nieuw onderzoek bij de studiegroep in 
bewerking. Het komende jaar zal het bestuur van de studie
groep zich verder bezighouden met de enquete over de kraam
centra en met de resultaten van de jaaronderzoeken 1958 en 
1960. 

Studiegroep Artikelendocu mentatie. Moest in het vorige 
jaarverslag melding worden gemaakt van een zekcre inslui
mering bij de leden dezer belangrijke studiegroep, drt jaar kan 
met voldoening worden geconstateerd, dat een in het voorjaar 
plaats gevonden hebbende reorganisatie, welke het ledental 
van de groep tot dertien reduceerde, vruchten begint af te 
werpen. In het verslagjaar werden in "huisarts en weten
schap" 45 referaten van de hand van twaalf referenten ge
publiceerd. De studiegroep gelooft door de reorganisatie wei 
aan stabiliteit en toewijding te hebben gewonnen. Er wordt 
thans elk kwartaal vergaderd, waarbij de referaten, die te
voren aan de leden van de studiegroep zijn toegezonden, wor
den besproken. Ieder lid refereert zijn eigen tijdschrift en heeft 
op zich genomen maandelijks een referaat te leveren. 

Algemene Advies Commissie. De band tussen het N.H.G.
bestuur en de A.A.C. werd ook dit verslagjaar onderhouden 
door de voorzitter van de A.A.C., die in deze kwaliteit de 
vergaderingen van het bestuur bijwoont. Van zijn waarde
volle adviezen in heleidskwesties werd door het N.H.G.-be
stuur een dankbaar gebruik gemaakt. De A.A.C. behoefde 
slechts eenmaal bijeen te worden geroepen en wei voor de 
jaarlijkse controle van het financiele beleid van de penning
meester van het Genootschap. In deze bespreking kwamen 
tevens enige punten aan de orde betreffende het concept huis
houdelijk reglement. 

Commissie Nascholing. De belangrijkste gebeurtenis voor 
de Commissie N ascholing in het jaar 1961 was ongetwijfeld 
de in april te Nijmegen, in combinatie met het Dr Veeger 
Instituut en de r.k. universiteit, gehouden artsencursus, ge
titeld: "Maatschappelijke facetten van gezondheid en ziekte", 
welke bedoeld was als een vervolg op de in 1960 te Leiden 
gehouden artsencursus "Trainingsmethoden in medische psy
chologie". Verheugend was de grate belangstelling voor deze 
cursus, niet aileen van huisartsen, maar ook van vele anderen. 
De opening door de minister van Maatschappelijk Werk, Dr 
M. A. M. Klompe, en de sluiting door de minister van So
ciale Zaken en Volksgezondheid, Mr Dr C. J. M. A. van 
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Rooy, gaven een bijzonder cachet aan deze artsencursus. De 
W.H.O. toonde haar belangstelling door het zendez.t van een 
tweetal afgevaardigden; bovendien werden de bUitenlandse 
sprekers door de W.H.O. gehonoreerd. ~lIe Nede~l,andse me
dische faculteiten werden vertegenwoordlg'd. door een of meer 
hoogleraren, terwijl er ook uit kringen van het maa'~schappe
lijk werk en uit de studentenwereld gasten aanwezlg w~ren. 
De zeer gnnstige reacties in de medische en para-medlsche 
pers brachten duidelijk 'tot uiting, dat deze an;sencursus op-
nieuw in een alom gevoelde behoefte heeft voo:z~en. . . 

In het begin van dit jaar werd de Commlssle Naschohng 
benaderd door het bestuur van de Utrechtse Artsencursus, 
dat wilde trachten aan deze cursus het karakter van een sy
stematische post-graduate" cursus voor huisartsen te geven. 
Persoonlijk ~ontac't van het dagelijks bestuur van de com
missie met de voorzitter van de Utrechtse Artsencursus, Prof. 
Dr H. Deenstra, en vele gesprekken in de vergaderingen wer
den aan dit onderwerp besteed, zonder dat men echt.er op 
dit ogenblik nog tot een goede vorm van samenwerkmg IS 

gekomen. 
Ook het aanbOO van een grote farmaceutische industrie, 

financieIe steun aan objecten van nascholing te geven, vormt 
een probleem, waarvoor de juiste oplossing nog niet is ge
vonden. Be'ide problemen zijn namelijk op een vraag ter~g 
te voeren: "We~ke is de beste vorm van nascholing voor hUlS
artsen?". Het nascholingsonderwijs ex cathedra, zoals dit ree?s 
door vele universiteiten en particuliere artsencursuscommlS· 
sies is toegepast en waarvoor de belangstelling steeds weer 
beperkt 'hlijft, is waarschijnlijk niet de beste .~orm en z~l daar
om in de toekomst niet in staat kunnen ZIJn aile hUisartsen 
te beremen. Na inventarisatie van de thans bestaande vormen 
en na kritische beschouwing van de ervaring hiermede, is de 
Commissie Nascholing tot de conclusie gekomen, dat nascho
ling door gespreksvorming in kleine studiegroepen d~ beste 
wijze is, waardoor werkeEjk in de toekomst al~s hUisartsen 
aan nascholing zouden kunnen deelnemen. Expenmenten met 
nascholing in kleine studiegroepen, die telkens naar behoefte 
specialisten voor bepaalde onderwerpen kunnen aaz.ttrekken, 
:wilen dan ook w veel mogelijk moeten worden gestJmulee:d 
- vee! hoopgevends kan men bijvoorbee1d hierover lezen m 

(1961) huisarts en wetenschap 4, ?27 .en 358. H.~t is de be
doeling van de Commissie Nascholmg m de nablJe toekomst 
langs deze weg de naschoEng dichter bij aile N.H.G.-Ieden 
te brengen. En'ige n'ieuwe leden zijn daarom gevraagd tot de 
Commissie NaschO'ling toe te treden. . . 

In het voorjaar 1961 werd de voorzitter van de Co~mlss:e 
Nascholing benaderd door Prof. Dr A. C. DrogendlJk, ~:e 
huisartsen zocht bij wie medische studenten aan de VflJe 
universitdt te Amsterdam een stage - co-assistentschap so
ciale geneeskunde - zouden kunnen lopen. Op 2 juni '61 wer
den vooreen gecombineerde vergadering van de Amsterdamse 
Huisartsenvereniging en het centrum Amsterda~. van het 
N.H.G. inleidingen gehouden door Prof. DrogendlJk, K. G. 
Briihl voorzitter van de commissie, H. L. A. Vlamings en 
de he~r S. van der Meer semi-arts" over het co-assistentschap 
sociale geneeskunde bij de huisarts, en wel respectiev~Ejk de 
plannen tot invoering, bezien in het licht van de sdh<;>lmg van 
de toekomstige huisarts, ,de ervaringen van een hUisarts, en 
de semi-arts-stagist. . . 

De subcommissie integrale geneeskunde pubhceerde m 
(1961) 'huisarts en wetensch~p 4, 294 een !ijst van de th<l;~s 
werkende studiegroepen me'dlsche psychologre. Daarnaast ZIJn 
in ander verband thans drie groepen huisartsen begonnen 
hun werkwijze te verbreden met de hulp van een maatschap
pe1ijk werkster (Apeldoorn, Nijmegen en Amster~am). De 
resultaten van ale deze 'experimenten zullen zorgvuldlg moe ten 
worden nagegaan en beoordee!d. Ook. de subcomm!ssie Jnte
grale geneeskunde zal zich met enige meuwe leden Ultbrelden. 

Commissie Wetenschappelijk Onderzoek. Aan de C.W.O. 
werd dit jaar een secretaresse toegevoegd, die voorlop~g alle 
secretariaatswerkzaamheden van de C.W.O. zal vernchten. 
De commissie vergaderde maandelijks en h~~r dageJijks ?e
stuur kwam hovendien steeds twee weken voor de voltalhge 
bije'enkom5t bijeen. Vanaf 1961 kreeg.:d~ C.W.O. de 'beschik
king over eeneigen budget ter bestflJdmg van .. haar kosten, 
doch voor de financiering van wetenschappehJk onderzoek 
heschikt zij niet over gelden. Hoewel deze kwestie uiteraard 

een aangelegenheid van het N.H.G.-bestuur is, blijft het toch 
ook voor de C.W.O. een probleem niet te kunnen beschikken 
over gelden voor onderzoekingen. Het meest elegant lijkt het 
de beschikking over gelden te krijgen door middeI van schen
kingen, omdat dan de onafhankelijkheid van de C.W.O: ge
waarborgd 'blijft. Ook het financieren van proefschnften 
heeft de aandacht van zowel de C.W.O. als van het N.H.G.
bestuur. Betreffende het wetenschappelijk onderzoek voigt 
hier een beknopt overzicht van de reeds aanhangig gemaakte 
onderzoekingen: 

a Morbiditeitsonderzoek. Het Centrum Friesland is bezig 
zich in dit onderwerp te verdiepen. 

'b Periodiek geneeskundig onderzoek. Onder invloed van 
de aandrang die wordt uitgeoefend, zowel vanuit de genees
kundige sreer als uit de lekenwere1d, is dit onderwerp opnieuw 
in studie genomen. Op instigatie van Prof. Dr J. W. Tesch 
(Gezondheidsorganisatie T.N.O.) is een studiegroep gevormd 
onder leiding van collega Wijnmalen. Hierin hebben voorts 
zitting de N.H.G.-Ieden van den Dool en Bekius, terwijl col
lega Vasbinder de C.W.O. vertegenwoordigt. De studiegroep 
heeft de opdracht binnen twee jaar gereed te komen met een 
plan om een onderzoek, de P.G.O. betreffende, te verwezen
lijken. Naar aanleiding hiervan is de noodzaak om over een 
P.G.O.-status 'te kunnen beschikken urgent geworden. De 
landelijke studiegroep Praktijkvoering is dan ook verzocht om 
met spoed zulk een status samen te stellen. 

c Het vedoskundig onderzoek is nog steeds in bewerking. 
d Epidemiologie in de huisartsenpraktijk. Twee Ieden van 

de C.W.O. zijn met het Rijks Instituut voor de Volksgezond
heid in gesprek over de mogelijke opzet van een onderzoek. 

e Tet"nus preventie. De resultaten van dit onderzoek, dat 
tot stand kwam in samenwerking met het R.I.V. werden ge
publiceerd in (1961) huisarts en wetenschap 4, 197. 

f Tonsillitis onderzoek. Voor dit jaaronderzoek 1961 van 
het N.H.G. hebben zich voldoende deelnemers aangeme!d, 
doch van ·diet allen worden de formulieren tijdig terugont
vangen. De Militair Geneeskundige Dienst heeft vee! belang
stelling voor dit onderzoek, zodat E. 1. Ba:kker van deze dienst 
zitting in de werkgroep heeft. 

g Abortus on'derzoek. De gegevens van het op 1 februari 
1961 geeindigde onderzoek zijn thans in bewerking. Een of 
twee promoties zullen hopelijk uit dit onderzoek voortvloeien. 

h Onderzoek naar de werking van stafylokokkenfosfaat
toxoid bij furunculosis. Voor dit orrderzoek, daJt in samen
werking tussen C.W.O. en het Rijks Instituut voor de Volks
gezondheid wordt verricht, zijn voldoende medewerkers en 
een en ander verloopt bevredigend. 

i Furunkelonderzoek. Dit onderzoek met deftien deelne
mers uit het centrum Apeldoorn zal in november 1961 worden 
afgesloten. 

j Pimafucin bij fluor albus. Verwezen wordt naar het des
betreffende gedeelte van het overzicht van de studiegroep 
ObStetrie en Gynaecologie. 

In 1961 zijn hier nog de volgende onderzoekingen bijgeko
men. 

k Cytologisch onderzoek in :de huisartsenpraktijk. Dit on
derzoek ZGU van belang kunnen zijn voor een eventued pe
riodiek geneeskundig onderzoek, doch vuorlopig is de tech
niek van het verzamelen ,en de beoorde!ing van het materia
aal nog een probleem. 

I Gezinsdiagnostiek bij kleuters van een kleuterbureau. Een 
der N.H.G.-Ieden wil met medewerking van een wijkzuster 
een plaa:tselijk milieu-onderzoek doen bij de kleuters van het 
kleuterbureau. De C.W.O. tracht door haar bemiddeling deze 
collega aan een goede onderzoekst~tus te helpen.. . 

m Enquete van ongevallen, die de hUisarts Zlet. Indlen 
er voldoeride belangsteUing voor dit onderzoek blijkt te be
staan zal door de leden van het centrum Rotterdam aan deze 
enqu@te worden medegewerkt. In dat geval krijgt de C.W.O. 
het enqueteformulier ter beoordeling voorgelegd. 

n Onderzoek naar cen efficiente praktijkvoering. De 
C.W.O. overweegt de mogelijkheden van het verrichten van 
een dergeEjk onderzoek. Een en ander is nog!~ voorstudie. en 
in een 'in decmher te houden gemeenschappehJke vergadermg 
van de studiegroep Praktijkvoering en de C.W.O. zal deze 
kwestie nader wo,rden bezien. 

ABe deeltaken, zoaIs deze op de Woudschoten-conferentie 
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zijn gefonnuleerd, wertlen uitvoerig besproken naar aanlei
ding van uitgebrachte preadviezen door steeds twee C.W.O.
leden. Thans zal worden getracht een samenvatting van het 
besprokene te maken, teneinde het N.H.G.-bestuur te kunnen 
adviseren inzake tie realisatie der conclusies van de desbe
treffende conferentie. De C.W.O. meent, dat aan de huisarts 
enig inzicht moet worden verschaft over de modeme statisti
sche methodieken, voor zover deze voor hem van nut kunnen 
zijn. Als meest geschikte vonn hiervoor wordt gedacht aan 
een publikatie in ,;huisarts en wetenschap". 

Een nieuwe lijst van studie-onderwerpen (die tevens kun
nen dienen als onderwerpen voor promotie) is in een gevor
derde staat van voorbereiding. De C.W.O. heeft zich beraden 
over de mogelijkheden om te ontkomen aan het "enquetose"
gevaar waaraan de Nederlandse huisarts dreigt te worden 
blootgesteld. Hierover bestaat contact tussen N.H.G. en de 
Koninklijke Nederlandsche Maatschappij tot bevordering der 
Geneeskunst. 

Met het College of General Practitioners in Engeland 
tracht de C.W.O. tot uitwisseling van ervaringen op het ge
bied van wetenschappelijk onderzoek te komen. 

Commissie voor redactie van "huisarts en wetenschap". In 
de reeds meer dan een jaar bestaande vacature in de redac
tiecommissie, ontstaan door het aftreden van H. Frese, werd 
bij de aanvang van het verslagjaar voorzien door het toetre
den van A. E. Denekamp. Het werk der commissie, wier voor
zitter zich veel tijd gunt om in samenwerking met het redac
tiesecretariaat de eindredactie te voeren en de opmaak van 
het'blad te verzorgen, neemt voortdurend in omvang toe. Ver
heugt de commissie zich enerzijds over een steeds bet ere toe
vloeiing van gevraagde en ongevraagde artikelen, anderzijds 
vergt dit voortdurend meer aandacht wat de kritische toetsing 
daarvan betreft, alsook met betrekking tot goede redactionele 
vonngeving van qua strekking aanvaardbare bijdragen van 
huisartsen. De belangstelling voor "huisarts en wetenschap" 
bleek ook gedurende het verslagjaar regelmatig te zijn toe
genomen. Het aantal niet-N.H.G.-leden, dat zich op het blad 
abonneert, neemt, zij het niet in grote aantallen, gestaag toe. 
De ook dit jaar in september gevoerde actie tot uitbreiding van 
de lezerskring door toezending van een kennismakings-exem
plaar aan aile huisartsen in Nederand, heeft wederom goede 
resultaten afgeworpen en geleid tot een verdere &tijging van 
de oplagc boven de 3.000 exemplaren. De goede ontwikke
lingsgang van "huisarts en wetenschap", welke mede te dan
ken is aan ue goede samenwerking tussen redactiecommissie 
en uitgever, heeft gevoerd tot een grotere omvang van het 
maandblad van het N.H.G. Nu zeker is, dat deze vergrote 
omvang kan worden gehandhaafd bracht dit de noodzakeEjk
heid met zich mede de abonnementsprijs met ingang van 1962 
te verhogen. De indruk is, dat een eventueel nadelig effect, 
dat deze abonnementsprijsverhoging zou kunnen hebben op 
de omvang van de lezerskring, nauwelijks merkbaar zal zijn, 
in welk geval ook daaruit mag worden afgeleid dat het 
maandblad van het Genootschap ook buiten de ledenkring 
een eigen plaats op de medisch-wetenschappelijke leestafel 
heeft weten te verwerven. 

Contact Commissie voor de Centra. Deze commissie werd 
in 1961 door het N.H.G.-bestuur ingesteld met tot taak een 
praktisch en op korte tennijn uitvoerbaar plan op te stellen 
voor het bieden van hulp aan de centra bij het ontwikkelen 
van hun plaatselijke activiteiten. Teneinde de commissie een 
zo groot mogelijke weerspiegeling te doen zijn van de N.H.G.
adviescommissies en studiegroepen, werd in de C.C.C. zitting 
genomen door vertegenwoordigers van het N.H.G.-bestuur, de 
Commissie Nascholing, de Commissie Wetenschappelijk On
derzoek en de studiegroep Praktijkvoering, terwijl ook de chef 
de bureau van het Genootschap aan de commissie werd toe
gevoegd. In haar maandelijkse bijeenkomsten heeft de com
missie een aanvang gemaakt met het inventariseren van die 
gegevens, welke voor een stimulering der centrumactiviteiten 
van belang kunnen worden geacht. Dit blijkt een zeer om
vangrijk werk te zijn, dat zal worden neergelegd in een do
cumentatiesysteem. Dit systeem zal zodanig moeten worden 
opgezet, dat het tevens kan dienen voor de documentatie van 
de andere N.H.G.-organen. Een coordinatie met de werk
groep Documentatie huisarts wordt dan oak nagestreefd. Te-

gen het einde van 1961 hoopt de C.C.C. in staat te zijn de 
centra een eerste opgave te kunnen verstrekken van onderwer
pen wel1ke zich lenen voor discussie of studie in centrumver
band. 

Congrescommissie. Het bleek gewenst als congrescommissie 
gemiddel eenmaal per maand te vergaderen, ook direct na 
het congres. Niet alleen is dit noodzakelijk voor een goede 
voorbereiding van het daama volgende congres, doch vooral 
ook om de gebeurtenissen van het afgelopen congres met een 
kritisch oog te bezien. Ook nu weer bleken op het congres 
1960 teveel sprekers te weinig tijd voor de zo noodzakelijke 
discussie over te hebben gelaten. Besloten werd in den ver
volge niet meer dan drie hoofdonderwerpen op het congres te 
behandelen, met name: een individueel onderzoek, een ver
slag van een afgesloten jaaronderzoek en een onderwerp uit 
het randgebied van de huisartsgeneeskunde, zoals sociole
gie, psychologie, pedagog-Ie, geriatrie, enzovoort. 

In de loop van dit jaar werd reeds een werkcommissie in
gesteld ter voorbereiding van het congres in 1962, waarbij de 
pedagogie het hoofdonderwerp za1 zijn. Door reeds thans de 
juiste contacten te leggen is een goede en verantwoorde pre
sentatie mogelijk. 

De aan de vooravond van het congres gehouden microfoon
en projectierepetitie bleek in een duideli}ke behoefte te voor
zien en zal dan ook zeker worden gecontinueerd. Vooral voor 
de te houden panel- en forumdiscussies is het noodzakelijk dat 
de deelnemers even aan elkaar gewend zijn en een ieder zijn 
rol in het spel goed kent. De laatste vonn van presentatie, 
voor het eerst toegepast bij de bespreking van het tetanus
onderzoek, is zeer goed ontvangen en houdt de aandacht van 
het gehoor veel meer gevangen dan de geijkte voo~racht ex 
cathedra door een spreker. In de toekomst zal deze mode me 
communicatiemethode dan ook zeker worden gebruikt en zo 
mogelijk steeds aan het eind van de middag als de vennoeid
heid het luisteren tot een steeds zwaardere opgave maakt. 

Zeer vele feiten, adressen, contacten en protocollaire hande
lingen keren telkenjare in dezelfde vonn terug. Teneinde het 
hanteren hiervan te vergemakkelijken wordt gewerkt aan een 
"Handleiding voor de congrescommissie", hetgeen ook de 
overdracht aan eventuele opvolgers zal vereenvoudigen. Voor 
een juiste budgetttering van de kosten zal voortaan in samen
werking met de penningmeester van het N.H.G. een jaar
lijkse begroting worden opgesteld. Ten slotte werd in de be
hoefte van de congrescommissie naar meer infonnatie over 
voor de commissie belangrijke feiten, die in de bestuursver
gaderingen worden besproken, voorzien door middel van de 
chef de bureau, die voor een nauwer contact tussen bestuur 
en congrescommissie zal zorgdragen. Door het bedanken van 
Lahr en van Lidth de Jeude verloor de congrescommissie 
twee ervaren en kundige leden, die moeilijk te vervangen zijn. 
Het weten3Chappelijk peil en de juiste sfeer van de afgelopen 
congressen is voor een groot deel aan hen te danken. 

Bestuur. Het bestuur kwam dit jaar elfmaal bijeen; het 
dagelijks bestuur vergaderde veertienmaal. In het algemeen 
werd er naar gestreefd het werk van het voltallige N.H. G.
bestuur zoveel mogelijk te beperken tot beleidszaken. Dit kon 
slechts worden bereikt door het opvoeren van het aantal bij
eenkomsten van het dagelijks bestuur, in welks vergaderingen 
dan ook werd gest.reefd naar het afhandelen van vele zaken, 
die een routine-karakter dragen of naar het discussie-rijp 
maken van bepaalde kwesties voor het voltallig bestuur. 

Het jaar 1961 werd enerzijds gekenmerkt door een zekere 
consolidatic van de positie, welke het N.H.G. zich in de af
gelopen jaren heeft verworven, anderzijds werd binnenskamers 
door het N.H.G.-bestuur met voortvarendheid gewerkt aan 
plannen, welker realisatie voor de toekomstige ontwikkeling 
van het Genootschap van bijzonder beIang moet worden ge
acht. Verwacht mag worden, dat over deze plannen nadere 
mededelingen kunnen worden gedaan tijdens de huislhoudelijke 
vergadering van het ledencongres 1961. 

Vit het bestuur zaltreden A. W. Bots, die vanaf de op
richting van het Genootschap het beheer over de financien 
heeft gevoerd. Dat dit geen gemakkelijke taak is geweest, 
moge thans eens in het openbaar worden venneld. Het terrein 
waarop het N.H.G. werkzaam is, heeft zich de laatste jaren 
dusdanig uitgebreid, dat de zeer verheugende venneerdering 
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van het aantal leden toch niet de stijging der uitgaven heeft 
kunnen opvangen. Dat rriettemin de discrepantie tussen in
komsten en uitga\'en binnen zeer redeEjke perken kon worden 
gehouden, is zeker niet 'in de laatste plaats te danken aan het 
verstandige beldd van de penningmeester. Daarnaast heeft 
Bots zich immer gekenmerkt als een caUega, wie de belangen 
en 'het beleid van 'bet Genaotschap zeer na aan het hart lig
gen. Het N.H.G.-bestuur heeft dan oak steeds een apen oor 
gehad voor zijn waardevolle adviezen. 

In de loop van dit verslagjaar moest wegens verandering 
van werkkring P. den Duyn, vaor het bestuurslidmaatschap 
bedanken. Het N.H.G. verloor daannede een zeer bekwaam 
secretaris, die gedurende de ruim 2Y2 jaar, dat hij deze func
fie vervulde, een krachtige bijdrage heeIt geleverd aan de 
blooi van het Genootschap. Het N.H.G.-insigne, dat den Duyn 
bij zijn afscheid in intieme kring daor de voorzitter van het 
bestuur werd opgespeld, kon slechts een gering blijk zijn van 
de dank, die het Genootschap hem verschuldigd is voor de 
voortreffelijke wijze waarop hij zich van zijn taak als secreta
ris heeft gekweten. 

Op 1 juli 1961 werd ondergetekende tot secretaris van het 
N.H.G. benoemd. Tot v'ice-vaorzitter van het Genaotschap 
werd in de loop van het jaar 'benoemd het bestuurslid Dr J. 
C. van Es. W. J. de Jager aanvaardde op 1 februari 1961 na
mens de Koninklijke Nederlandsche Maatschappij tot bevar
dering der Geneeskunst zijn functie als adviseur van het 
N.H.G.-be5tuur na het vertrek van P. B. A. Melief. Odk de 
Landelijke Huisartsen Vereniging benoemde een riieuwe advi
seur bij het N.H.G.-bestuur en wei L. J. Degenaar, die op 
1 januari 1961 C. van der Marel als zodanig opvolgde. 

Zeer vele zaken, die dit jaar de aandacht van het bestuur 
eisten, werden reeds ap andere plaatsen in dit verslag ver
meld, met name hij tIe averzichten tIer werkzaamheden van 
landelijke studiegroepen en adviescammissies. Eveneens mag 
het overbadig worden geacht uitvoerig stil te staan bij de ar
ganisatorische en wetenschappelijke problemen, die in het 
bestuur werden behandeld, daar hiervan regelmatig verslag 
werd uitgebracht in de rubriek Uit de natulen. Ook dit jaar 
varmden de problemen rand am het stichten van een huis
artseninstituut en het zoeken van mogelijkheden tot verrui
ming der financiele middelen belangrijke onderwerpen van 
bespreking. Daamaast hadden de centrumactiv'iteiten en de 
wijze waarop tIeze, waar nodig, kunnen warden gestimuleerd, 
de aandacht van het bestuur. 

Een 'interim-rapport van de werkgroep Assistentschap huis
arts werd met leden der werkgroep besproken. Dit rapport 
zal nader worden uitgewerkt en aangevuld aan de hand van 
de plaats geVDnden helJbende gedachtenwisseling. 

Bureau. De rearganisatieplannen VOOr het N.H.G.-bureau 
kregen dit jaar hun beslag door de benaeming op 1 februari 
1961 van de heer J. F. Jongeneel tot chef de bureau. De 
assistente op het bureau mejuffrouw A. van He1voirt, werd 
op haar verzoek per 16 november 1961 antslag verleend. 
Mede in verband met de opeerrhoping van werkzaamheden 
in de periode onmiddellijk voarafgaande aan het ledencongres, 
was het een gelukkige omstandigheid, dat ap 16 oktaber 1961 
de vroegere secretaresse van het N.H.G., mevrouw M. J. 
Zweers-Westenberg tijdelijk in dienst kan worden genomen. 

De samenwerking met functionarissen en overig personeel 
van de Koninklijke Nederlandsdhe Maatschappij tot bevorde
ring der Geneeskunsten haar belangenverenigingen was we
derom bijzonder prettig. Op deze plaats mage anze dank hier
voor nagmaals warden uirgespraken. 

Betrekkingen met organisaties en personen buiten het Ce
nootschap. Van veel waarde bleek ook dit jaar de pennanente 
vertegenwoardiging van de Koninklijke Nederlandsche Maat
schappij tot bevordering der Geneeskunst en van de Lande
lijke Huisartsen Vel1eniging bijde vergaderingen van het 
N.H.G.-bestuur. De contacten, die met deze vertegenwoordi
gers werden onderhauden, waren van de meest aangename 
aard en droegen belangrijk bij tat de besluitvonning door het 
bestuur en tat de vriendschappelijke en collegiale verhou
ding tussen bet N.H.G. en de genoemde organisaties. Tegen 
het einde van dit jaar verzocht de Maatschappij vaor Genees
kunst een vertegenwoordiger aan te wijzen in haar te reor
ganiseren Landelijke Artsen Cursus Commissie. 

Dank zij het daor de Gezandheidsorganisatie T.N.O. ver
leende subsidie kon dit jaar cen aanvang worden gemaakt 
met het N.H.G.-jaaronderzoek 1961 inzake de bestrijding van 
tonsillitis acuta. Het Genootschap is vaar deze steun zeer er
kentelijk. Voorts werd veel steun en medewerking verkregen 
van het Iilstituut voor saciale geneeskunde te Utrecht en van 
het Ned. Instituut voor Praeventieve Geneeskunde te Leiden. 

Het Genootschap prijst zich gelukkig met de ap zo ruime 
schaal verkregen medewerking van aile adviseurs, die bet 
N.H.G.-bestuur, de adviescommissies en de landelijke studie
graepen van advies hebben gediend, almede met de ook dit 
jaar ondervan'den steun van de psychiater-adviseurs der me
disch-psychalagische studiegraepen, welke werkzaam waren in 
hetkader van het Genootschap. 

Bij het Dp 31 aktober 1961 gehauden werkcongres van de 
Aigemene Nederlandse Vereniging "Het Groene Kruis" , die 
dit jaar haar 50-jarig bestaan herdenkt, werd het N.H.G. ver
tegenwaordigd daor zijn secretaris. Op dit congres bood ons 
bestuurslid Dr J. M. L. Phaff twintig stellingen ter" discussie 
aan aver de samenwerking tussen huisarts en wijkverpleeg
ster - (1961) huisarts en wetenschap 4, 118. 

Internatianale contacten konden door de beperkte middelen 
van het Genootschap helaas te weinig worden gelegd. Wei on
derhicld het Genaotschap een prettige briefwisseling met het 
Oollege of General Practitioners in Engeland, doch de per
soonlijke cantacten behoeven dringend uitbreiding en inten
sivering. Tijdens de in Nijmegen gehauden artsencursus was 
er uiteraard een vruchtbaar contact met de buitenlandse 
gasten. 

In september 1961 vand te Edinburgh een conferentie plaats 
van de Europese sec tie van de Wereld Gezondheidsorganisatie 
aver "The training af the doctar far His wark in the cammu
nity". Op deze confe!1entie werd ons land vertegenwaordigd 
door de voorzitter van het N.H.G., Dr F. J. A. Huygen. Tij
dens de e"eneens op 25 november 1961 te hauden jaarverga
dering van het College of General Practitianers wordt het 
N.H.G. vei'tegenwoordigd door R. C. Veldhuyzen van Zanten. 

Dit vcrslag moge warden ibesloten met het uitspreken van 
de hoop, dat aok in het komerrde jaar daor aller onontbeer
lijke medewerking en enthousiasme kan warden voortgegaan 
met het leveren van positieve bijdragen tat de bevordering der 
hu'isartsgeneeskunde. Zulks zal n'iet slechts tot heil strekken 
van de zich aan onze zorgen toevertrouwende medemens, doch 
het zal tevens stimulerend werken ap de bevrediging, die wij, 
huisartsen, in de uitaefening van ons beraep vinden. 

E. M. Jansen, secretaris 

SAMENSTELLING BESTUUR N.H.G. 1962 

Het bestuur van het N.H.G. is voor 1962 als voigt samen
gesteld: Dr F. J. A. Huygen, voorzitter, Kleidijk 30, Lent, 
088 00-2 10 29; Dr J, C. van Es, an'ciervoorzitter, Amhemse
weg 59, Apeldoorn, 06760-1 4581; E. M. Jansen, secretaris, 
Catharijnesingel 30, Utrecht, 030-1 3477; Dr A. Rijpperda 
Wierdsma, penningmeester, Dr CI. Noorduynstraat 1, Nijme
gen, 08800-23370. Voorzitter, ondervaorzitter, secretaris en 
penningmeester vannen het dagelijks bestuur. 

Leden: Dr J, A. Dallmeijer, Rivierenlaan 159, Amsterdam, 
020-72 9756; J. M. Deveer, Amsterdamsestraatweg 474, 
Utrecht, 030-41832; J. J. M. Michels, Borssenburg 11, Am
stelveen, overdag 020-743199, 's avonds 02964-9826; Dr 
M. G. van Nieuwenhuijzen, Akerstraat 50, Hoensbroek, 
044 48-2550; Dr J. M. L. Phaff, VerI. Schrans 85, Leeuwar
den, 05100-25151; H. L. A. Vlamings, Graesbeekseweg 12, 
Nijmegen, 088 00-2 43 40. 

Adviserende leden: A. W. Bats, voorzitter Aigemene Advies
Cammissie, Praf. Aalberselaan 2,. Voorhout, 02532-7393; 
L. J. Degenaar, namens L.H.V., Burg. Jaslaan la, Dubhel
dam, 0 18 50-40 70; A. Hofmans, voorzitter redactiecommis
sie "huisarts en wetenschap", Breeple'in 4, Ratterdam 24, 
o 10-19 15 92; W. J, de Jager, namens de Kon. Ned. Mij. t. 
b. d. Geneeskunst, Ke'izer Karelweg 80, Amstelveen, 0 29 64-
22 29; W. J. Royaards, hoofdredacteur Med. Contact, Prins 
Bernhardlaan 12, Beverwijk, 02510-3905. 

Ohef de Bureau N.H.G.-secretariaat: J. F. Jongeneel, Joost 
Banckertsplaats 85, Rotterdam-2, 010-125014. 
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